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Hazırda qlobal təhlükəsizlikdə enerji təhlükəsizliyi 
məsələlərinin əhəmiyyəti daha da artır. Tarixən neft hasil edən 
ölkə kimi Azərbaycan regionumuzda enerji təhlükəsizliyinin 
təmin edilməsində öz rolunu oynayır.
Qeyd etmək istəyirəm ki, Azərbaycan dünyada ilk dəfə neft 
hasil etmiş məkandır. Buna görə, biz neft hasilatı sahəsində 
zəngin tarixə malikik. Uzun illər və onilliklər ərzində 
Azərbaycan neftindən dünya tələbatlarını təmin etməkdə 
istifadə olunmuşdur.
Lakin 1990-cı illərin əvvəlində ölkəmiz müstəqilliyini 
bərpa etdikdən sonra, neft ehtiyatlarımızın əksər hissəsi 
tükənmişdi. Bizə çirklənmiş ərazilər miras qalmışdı. Neft ha
silatının sürətlə azalması ölkə üçün bir çox problemlər yarat
dı. Biz neft işinin yeni inkişaf mərhələsini yaratmalı idik. Lakin 
bunu necə etməli idik? Sovet İttifaqı dağıldıqda yenicə ya
ranmış bütün ölkələr bir çox iqtisadi və siyasi problemlərdən 
əziyyət çəkdilər. Buna görə, qürurumuzu bərpa etmək üçün 
bizim yeganə yolumuz beynəlxalq neft şirkətlərinin Xəzərin 
Azərbaycan sektoruna dəvət edilməsindən ibarət idi. 
Beynəlxalq neft şirkətləri ilə əməkdaşlığımız bu cür başladı.
1994-cü ildə dünyada ən böyük yataqlardan biri - "Azəri- 
Çıraq" yatağı kəşfiyyat işləri üçün hazır idi. Elə həmin ildə, 
"Əsrin müqaviləsi" imzalandı və o, Azərbaycana, neft və qaz 
ehtiyatlarımıza bir çox milyardlıq sərmayələr üçün qapını 
açdı.
Həmin vaxtdan etibarən, biz uğurlu enerji strategiya
mızı davam etdirməyə müvəffəq olduq. Hökumət ilə 
sərmayədarlarımız arasında çox yaxşı və dost münasibətləri 
qurduq. Münbit sərmayə mühitini yaratdıq və neft irsimizi 
bərpa etməyə nail olduq.
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Bu gün ölkə əsas enerji mənbələri ilə tam 
şəkildə təmin olunub. Neft hasilatımızın 
həcmi bir neçə dəfə artıb və indi biz artıq hər 
gün bir milyon barrel neftdən söhbət aparı
rıq. Hasilata və infrastruktura qoyduğumuz 
sərmayələr bizə enerji təchizatı mənbələrini 
şaxələndirmək imkanını yaratdı.

Biz Azərbaycan neftini Qara və Aralıq dənizlərinə nəql edən üç 
boru kəməri çəkdik. Ümid edirik ki, hasilatın bugünkü həcmi 
gələcək onilliklər ərzində də davam edəcəkdir. Bu, bizə xeyli 
maliyyə vəsaitlərini toplamağa və neftdən əldə edilən gəlirləri 
iqtisadiyyatımızın qeyri-neft sektoruna - təhsil, sosial və səhiyyə 
sektorlarına, eləcə də infrastruktura yönəltmək imkanını yaratdı. 
Məhz buna görə, iqtisadi böhran və neft qiymətlərinin kəskin 
azalması ilə səciyyələnən 2009-cu ildə də Azərbaycan iqtisadiy
yatı uğurlu inkişafını davam etdirdi və həmin ildə iqtisadiyyatı
mız 9 faizdən çox artmışdır.
Şaxələndirmə bizim üçün prioritetlərdən biri idi. Çünki biz yal
nız bir təchizat marşrutundan asılı ola bilməzdik. Hazırda biz üç 
neft təchizatı marşrutuna malikik və bu, regionda tamamilə yeni 
vəziyyət yaratdı. Çünki dünyada ilk dəfə olaraq Xəzər dənizi, əgər 
belə demək olarsa, xarici şirkətlər üçün açıq elan edildi. İlk dəfə 
olaraq, Xəzərdə hasil edilən neft boru kəmərləri ilə beynəlxalq 
bazarlara çıxarılmağa başlandı. Bu gün həmin boru kəmərləri 
Xəzərin şərq sahillərində yerləşən digər təchizatçılar tərəfindən 
də istifadə edilir.
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Beləliklə, ölkəmizdə görülən işlər tamamilə yeni vəziyyət ya
ratmışdır. Bu gün biz təbii qazın nəqli üçün "Cənub dəhlizi", 
Nabukko və digər layihələr haqqında danışırıq. Lakin aydın
dır ki, son illər ərzində Azərbaycanda qurulmuş infrastruktur 
olmadan bütün bu müzakirələr əsassız olardı.
Biz qapıları açdıq və çox münbit sərmayə mühiti yaratdıq. 
Hazırda sərmayədarlar ilə hökumət arasında çox böyük eti
mad olan bir vəziyyətdəyik. Qeyd etmək istədiyim digər 
mühüm elementlərdən biri isə ondan ibarətdir ki, bütün 
neft müqavilələri ölkəmizdə parlament tərəfindən ratifika
siya olunur və qanuna çevrilir ki, heç kəs heç bir sözü dəyişə 
bilməsin. Bu, sərmayədarlar arasında əlavə etimad yaradır. 
Onlar tamamilə əmindirlər ki, hökumət hətta əgər şərtləri 
yenidən razılaşdırmaq və güclü mövqeyindən irəli gələrək, 
əlavə üstünlükləri əldə etmək istəsə belə, bunu etmək hü
ququna malik deyildir.
Enerji şaxələndirilməsi sahəsində görülən işlər bu gün son
rakı inkişaf üçün yaxşı imkanlar yaradır. 2007-ci ildən əvvəl 
Azərbaycan təbii qaz idxal edirdi. Lakin bizim işlənilməsinə 
başladığımız böyük qaz yataqlarımız vardır. Hazırda isə, 
Azərbaycan nəinki öz daxili tələbatını təmin edir, o cümlədən 
qazı müxtəlif istiqamətlərdə ixrac edir. Ölkəmizdə qaz hasi
latının həcmi artır. Ümid edirik ki, bu il qaz hasilatının həcmi 
30 milyard kubmetrə yaxın olacaqdır. Daxili tələbatın həcmi 
isə, hasil olunacaq həcmin təxminən üçdəbirinə bərabərdir.
Bu, o deməkdir ki, bizim ixrac üçün böyük həcmdə təbii qa
zımız olacaqdır. Bilirik ki, Avropanın bizim təbii qaza ehtiyacı 
vardır. Avropa tərəfdaşlarımızla enerji təhlükəsizliyi və enerji 
şaxələndirilməsi məsələləri üzərində çalışırıq.
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Əvvəlcə qeyd etdiyim kimi, neft və qaz üçün bizim artıq gözəl 
infrastrukturumuz vardır. Biz hasilatın artırılması üçün gələcəkdə 
istifadə oluna biləcək dəhliz yaratmışıq. Çünki hesablamalara 
görə, Azərbaycanda minimal qaz ehtiyatları 2 trilyon kubmetr
dir. Lakin bu, 5 trilyon kubmetr də təşkil edə bilər. Bu, nəinki 
bizim və regional istehlakçılar üçün, o cümlədən Avropa isteh
lakçıları üçün ən azı yüz ilə kifayətdir. Biz bu məsələlər üzərində 
işləyirik və Azərbaycan hər zaman konstruktiv olub. Biz bütün 
şaxələndirmə təşəbbüslərini dəstəkləmişik.
Bu gün biz təchizat marşrutlarımızı tam şaxələndirmişik. Bizim 
istənilən istiqamətə gedən üç neft və dörd qaz boru kəmərlərimiz 
vardır. Hər bir istiqamətə gedən boru kəməri genişləndirilə bilər.
Biz sadəcə, istehlakçılar, tranzit ölkələr və hasilatçılar arasında 
sazişlərə aid bütün zəruri məsələlərin həllini və əlavə olaraq, 20 
milyard kubmetr qazı hasil etmək məqsədi ilə məbləği təxminən 
20 milyard dollar olacaq sərmayələrin yeni mərhələsinin başlan
masını gözləyirik.
Əlbəttə ki, bu, istehlakçılarımızın istifadəsinə veriləcəkdir. Hesab 
edirəm ki, daxil olmağa çalışdığımız yeni mərhələyə nail olmaq 
üçün biz bir sıra mühüm məsələləri həll etməliyik.
Birincisi, hasilatçılar, tranzit ölkələr və istehlakçılar arasında 
maraqlar tarazlığı olmalıdır. Əgər tarazlıq təmin olunmasa, bu 
layihələri irəliyə doğru aparmaq çətin olacaqdır.
İkinci mühüm məsələ böyük maliyyə paketinin olmasıdır. Hər 
hansı əlavə boru kəməri layihəsi üçün çox böyük sərmayələr 
qoyulmalıdır. Azərbaycan öz tərəfdaşları, xarici neft şirkətləri ilə 
milyardlarla dolları təbii qazımızın hasilatına yatırmağa hazır
dır. Lakin onu Avropa bazarlarına çıxarmaq üçün boru kəməri
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infrastrukturuna böyük sərmayələr qoyulmalıdır. Biz tex
niki yardımı təmin edə bilərik. Təcrübəmizdən, texniki 
təcrübəmizdən və tranzit ölkələrlə tranzit sazişlərin razılaş
dırılması təcrübəmizdən istifadə oluna bilər. Eyni zamanda, 
ehtiyatlarımız üçün ədalətli bazar qiyməti olmalıdır.
Bugünkü vəziyyət bizi qane edir. Çünki hazırda ölkəmizin 
bütün əsas maliyyə problemlərinin həllinə nail olmuşuq. 
Enerji təchizatı sahəsində tam şaxələndirməyə malikik. Biz 
iqtisadiyyatı şaxələndirə bildik. Qeyd etdiyim kimi, 2009-cu 
ildə iqtisadi artım 9 faizdən çox olmuşdur. Sənaye artımı 8,6 
faiz, inflyasiya dərəcəsi isə 1,5 faiz olmuşdur.
Azərbaycan iqtisadi və siyasi islahatları davam etdirir. Dün
ya Bankı 2008-ci ildə Azərbaycanı dünyada birinci islahatçı 
ölkə elan etmişdir. Liberal iqtisadiyyat, bazar iqtisadiyyatı və 
siyasi islahatlar birlikdə ölkəmizdə çox yaxşı mühit yaratmış
dır. Biz xeyli maliyyə vəsaitlərini toplaya bildik. 2009-cu ildə 
neftin qiymətlərinin aşağı düşməsinə baxmayaraq, maliyyə 
vəsaitlərimiz artmışdır. Bu gün onların həcmi 20 milyard 
dollardan artıqdır. Bu, doqquz milyon əhalisi olan ölkə üçün 
kifayətdir. Gələn onilliklər ərzində neft hasilatı göstəricisinin 
gündə ən azı 1 milyon barrel səviyyəsində olacağını nəzərə 
alsaq, bu, o deməkdir ki, gələcəkdə bizim hər hansı maliyyə 
yardımına ehtiyacımız olmayacaqdır.
Nəzərdə tutduğumuz bütün layihələrin həyata keçirilməsi 
üçün qarşılaşdığımız həlli vacib olan əsas problemlərdən 
biri əlbəttə ki, regionda sülhün bərqərar olmasıdır. Uzun illər 
ərzində Azərbaycan əraziləri Ermənistanın işğalı altında qa
lır. Bu işğal demək olar ki, iyirmi ildir davam edir. Bu işğal və 
etnik təmizləmə siyasəti nəticəsində bir milyon azərbaycanlı 
hələ də qaçqın və məcburi köçkün vəziyyətində yaşayır.
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Biz Ermənistan-Azərbaycan münaqişəsinin 
həll yolunu mümkün qədər tez tapmaq 
və Azərbaycanın bütün dünya, Birləşmiş 
Millətlər Təşkilatı tərəfindən tanınan ərazi 
bütövlüyünün bərpasını istəyirik. Bu 
məsələ regional sabitliyə və inkişafa böyük 
təhlükə yaradır. Əlbəttə ki, o, tammiqyas- 
lı regional əməkdaşlığa maneədir və bütün 
planlarımıza xələl gətirə bilər.

Biz tərəfdaşlarımızla apardığımız əməkdaşlığa tam sadiqik. Biz 
bütün enerji layihələrinə kommersiya nöqteyi-nəzərindən ya
naşırıq. Bu layihələrdə mühüm kommersiya elementi olmalı
dır. Eyni zamanda, şaxələndirməyə nail olmaq lazımdır. Çünki 
yalnız bir təchizat mənbəyindən asılılıq bizim üçün gələcəkdə 
problemlər yarada bilər.
Hesab edirəm ki, enerji təhlükəsizliyinə dünyada, xüsusən də 
bu konfransda yetirilən diqqət həmin məsələlərin nə dərəcədə 
vacib olduğunu göstərir. Bu məsələlərə böyük sadiqlik, güclü 
siyasi iradə ilə və regional problemləri tam şəkildə anlayaraq 
yanaşmaq lazımdır. Çünki bizim regionda, Qafqazda və Xəzər 
regionunda siyasi inkişaf və iqtisadi əməkdaşlıq məsələləri bir- 
biri ilə sıx bağlıdır.
Çox sağ olun.
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Sonra dövlət başçısı iştirakçıların suallarına cavab verdi.
SUAL: Sualım Prezident Əliyevədir. Xəzər regionunun inki
şafında və onun dünyaya açılmasında Azərbaycanın rolunu 
etiraf edirəm. Mən Sizin iqtisadiyyatın şaxələndirilməsl ilə 
bağlı söylədiyiniz sözləri yüksək qiymətləndirirəm. Lakin sual 
onunla bağlıdır ki, Azərbaycan daxildə enerji təhlükəsizliyinin 
şaxələndirilməsi üçün hansı işləri görür? Sizin çox zəngin neft 
və qaz ehtiyatlarınız vardır. Azərbaycan külək enerjisi, bərpa 
olunan enerji mənbələri, hətta nüvə enerjisi sahəsində nə 
edir? Sağ olun.
CAVAB: Əvvəlcə qeyd etdiyim kimi, enerji strategiyamız 
nisbətən yaxınlarda başladı, çünki biz müstəqillik baxımın
dan gənc ölkəyik.

Bizim üçün ən üstün prioritet enerji 
təhlükəsizliyimizin təmin edilməsi idi. 
Birincisi, biz neft hasilatını artırmalı, 
sonra isə xaricdən idxal edilən qazdan 
asılılığı azaltmalı idik. Buna nail olundu.

Bundan dərhal sonra bu gün biz özümüzü tam təmin etdiyi
miz, neft və qazımızın müxtəlif istiqamətlərdə ixracına baş
ladığımız bir vaxtda yeni prioritetimiz bərpa olunan enerji 
mənbələridir. Əfsuslar olsun ki, biz su ehtiyatlarına görə 
zəngin deyilik. Lakin bununla belə, biz Azərbaycanda su 
elektrik enerjisinin inkişafı üzrə böyük plan tərtib etdik. Biz 
ucuz başa gələn enerjini əldə etmək məqsədi ilə hər çayda
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kiçik elektrik stansiyası tikməyi planlaşdırırıq. Eyni zamanda, bu 
yaxınlarda Bərpa Olunan Enerji üzrə Dövlət Agentliyi yaradılmış
dır və əsas prioritet günəş və külək enerjisi olacaqdır. Bizdə 
günəşli və küləkli günlər çoxdur və bu cür iqlim üstünlüklərindən 
niyə də istifadə etməyək. Bəzən külək çox darıxdırıcıdır, lakin 
fikrimcə, bu baxımdan biz üstünlük qazanmışıq. Biz enerji balan
sımızda bərpa olunan enerji mənbələrindən ibarət böyük seq
ment yaratmaq məqsədi ilə dövlət və özəl sektor tərəfindən bö
yük sərmayələr qoymağı planlaşdırırıq. Bu, bizə neft və qazımıza 
gələcək nəsillər və ixrac üçün qənaət etməyə, neftdən əldə etdi
yimiz vəsaitləri bərpa olunan mənbələrə yönəltməyə imkan ya
radacaqdır. Planlarımız belədir və hesab edirəm ki, bu planların 
həyata keçirilməsinə nail olacağıq.
SUAL: Cənab Prezident, Siz Nabukkonun çəkilməsini yubadan 
bəzi məsələləri Davosda qeyd etdiniz. Nabukko Sizin üçün hələ 
də prioritetdirmi?

CAVAB: Bir qədər əvvəl qeyd etdiyim kimi, biz böyük qaz ehti
yatları aşkar etmişik və artıq mükəmməl nəqletmə infrastruktu
ru yaratmışıq. Biz hazırda qazı dörd ölkəyə nəql edirik: Türkiyə, 
Gürcüstan, İran və Rusiya. Həmin istiqamətlərdən hər birində 
nəqletmə həcmini artırmaq məqsədi ilə bizim imkanlarımız və 
əgər lazım gələrsə, maliyyə ehtiyatlarımız vardır. Hazırda biz 
daxildə istifadə edəcəyimiz və sata biləcəyimiz qədər qaz hasil 
edirik.
Əlbəttə, istənilən digər ölkədə olduğu kimi, şaxələndirmə bi
zim üçün də çox vacibdir. Buna görə də, gündəliyimizin birinci 
mərhələsində biz təchizatın tam şaxələndirilməsinə nail olmu
şuq. Lakin hazırda biz hasilatı, ola bilsin, 40 milyard kubmetr və 
ya ondan da yüksək səviyyəyə artırmaq məqsədi ilə qaz yataq
larımıza 20 milyard dollara yaxın böyük sərmayələrin qoyulması 
ərəfəsindəyik. Buna nail olmaq üçün bizə bazarlar lazımdır.
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Bizə qazımızı qəbul edəcək və ədalətli 
satılacaq bazarlar lazımdır. Eyııi zaman
da, biz əmin olmalıyıq ki, bu əməkdaşlıq 
uzunmüddətli olacaqdır. Çünki qaz biz
nesi neft biznesindən fərqlənir.

Sərmayə qoymazdan əvvəl siz istehlakçılarınızın kim oldu
ğunu, tranzit haqlarını, qazınıza qoyulan qiyməti, bazarın 
sizin üçün etibarlı olub-olmamasını və boru kəmərinin digər 
hissəsində olan tərəfdaşlarınızın nə dərəcədə ciddi və sadiq 
olduğunu öncədən bilməlisiniz. Başqa sözlə desək, bütün 
bu məsələlər həll olunmadan daha çox qaz hasil etmək üçün 
bu qədər böyük maliyyə sərmayələri paketini hazırlamaq bi
zim üçün çətin olardı.
Siz mənim Davosda Nabukko layihəsi ilə bağlı suala ver
diyim şərhlərə istinad etdiniz. Biz "Cənub dəhlizi"nin bir 
hissəsi olan bu və digər layihələri qəti şəkildə dəstəkləyirik. 
Ötən ilin mayında Azərbaycan Nabukkonu dəstəkləyən si
yasi bəyannaməyə qoşuldu. Biz bu variantı ciddi şəkildə 
nəzərdən keçirməyə hazırıq.
Lakin bunu etmək üçün biz bütün səyləri gücləndirməliyik. 
Biz nə vaxt maliyyə vəsaitlərinin ayrılacağını, kimin 
maliyyələşdirəcəyini, bu layihənin həyata keçirilməsinə aid 
cədvəli və əgər belə demək olarsa, kəmərin digər hissəsində 
olan tərəfdaşlarımızın bu layihədə nə dərəcədə ciddi oldu
ğunu bilməliyik. Çünki hamımız bilirik ki, hazırda tikilən və 
ya nəzərdən keçirilən bir çox layihələr vardır. Onlar aşağıdakı 
kimidir: "Mavi axın", "Cənub axını", "Şimal axını" və Nabukko.
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Nabukko layihəsində iştirak edən ölkələr, eyni zamanda, "Cənub 
axını" və "Şimal axını" layihələrində də iştirak edirlər. Buna görə, 
həm hasilatçı və həm də sərmayələrin əsas ağırlığını öz üzərinə 
götürəcək bir ölkə kimi bizim üçün Nabukko cədvəlini, boru 
kəmərinə nə vaxt sərmayələrin qoyulacağını, vəsaitin haradan 
gələcəyini bilmək çox vacibdir. Bu məsələlər həll olunan kimi, 
əlbəttə ki, biz sərmayə qoymağa çox şad olarıq. Çünki bizim ya
taqlarımız mövcuddur və onlar bizim üçün yüz il və ondan artıq 
müddətə də kifayətdir. Biz qazımızı ehtiyac duyulan bazarlara
çıxarmalıyıq.
SUAL: Cənab Prezident, Azərbaycanın etibarlı qaz 
və neft təchizatçısı kimi qalmasını istəyiriksə, Dağlıq 
Qarabağ münaqişəsinin həll olunmasının zəruriliyini 
bizə bir daha haqlı olaraq xatırlatdınız. Dağlıq Qa
rabağ məsələsinin birdəfəlik həlli üçün Sizin strategi
yanızı bilmək istərdim. Daha dəqiq olaraq, 
bilmək istərdim, Türkiyə-Ermənistan 
yaxınlaşması bu strategiyaya hansı 
şəkildə uyğun gəlir? Ermənistan bu 
məsələdə irəliləyişə nail olarsa və 
sərhədin hər iki tərəfində qarşılıqlı \ 
ticarət və mümkün iqtisadi tərəqqi 
məqsədi ilə sərhədlər açılarsa, 
bu, faydalı olardımı? Bu, Sizin 
Dağlıq Qarabağ strategiyanı
zın bir hissəsi ola bilərmi? Sizin 
fikrinizcə, bu, faydalı ola bilərmi?

CAVAB: Öncə qeyd etdiyim kimi, 
demək olar ki, artıq 20 ildir tor
paqlarımız işğal altındadır. Azərbaycana 
qarşı həyata keçirilən təcavüz və etnik 
təmizləmə siyasəti humanitar faciə ilə
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Biz iki suveren ölkə arasındakı 
münasibətlərə heç vaxt müdaxilə etmirik 
və etməyi də planlaşdırmırıq. Türkiyə və 
Ermənistan iki suveren ölkədir və həmin 
iki ölkə arasındakı münasibətlər yalnız 
onlar tərəfindən nəzərdən keçirilməlidir. 
Bilirik ki, beynəlxalq səviyyədə diqqət 
yetirilir və şərhlər verilir ki, bu məsələlər 
tezliklə və ya mümkün qədər tez həll 
olunmalıdır. Hesab edirəm ki, gəlin 
Ermənistan ilə Türkiyəyə öz aralarında 
razılaşmaq imkanı verək və bu prosesə 
müdaxilə etməyək. Bu, bizim mövqe
yimizdir. Eyni zamanda, aydındır ki, 
Ermənistan-Azərbaycan münaqişəsi həll 
edilmədən regionda tammiqyaslı regio
nal əməkdaşlığa nail oluna bilməz. Çün
ki bu, regionda əsas problemdir və regi
onal sabitliyə əsas təhlükədir.
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nəticələndi. Ölkəmizdə bir milyon insan qaçqın və məcburi köç
kün vəziyyətində yaşayır. Nəinki Dağlıq Qarabağ, o cümlədən 
keçmiş Dağlıq Qarabağ Muxtar Vilayətinin inzibati sərhədlərinin 
ətrafında yerləşən yeddi rayon da işğal altındadır. Bütün inf
rastruktur dağıdılıb, bütün insanlar qovulub, hər bir şey yerlə- 
yeksan olunub. Bu işğal təxminən iyirmi ildir ki, davam edir. 
Dünyada ən yüksək beynəlxalq qurum - Birləşmiş Millətlər 
Təşkilatının Təhlükəsizlik Şurası işğalçı erməni qüvvələrinin 
Azərbaycanın zəbt edilmiş ərazilərdən dərhal və qeyd-şərtsiz 
çıxarılmasını tələb edən dörd qətnaməmi qəbul edib. Lakin on
lar yerinə yetirilməyib. ATƏT, Avropa Şurası və digər beynəlxalq 
təşkilatların qərarları Azərbaycanın ərazi bütövlüyünü qəti 
şəkildə dəstəkləyir.
Münaqişə ölkələrin ərazi bütövlüyü və xalqların özünü 
idarəetmə prinsipləri əsasında həll olunmalıdır. Bu prinsiplər bir- 
biri ilə ziddiyyət təşkil etmir. Xalqların özünü idarəetmə prinsi
pi ölkələrin ərazi bütövlüyü çərçivəsində uğurla həyata keçirilə 
bilər. Biz dünyada, xüsusən də Avropada mövcud olan muxtariy
yətlərin yaxşı nümunələrini bilirik. Biz bu münaqişəni mümkün 
qədər tez həll etmək istəyirik. Çünki bizim xalq bu münaqişədən 
əziyyət çəkir və torpaqlarımız işğal altında qalmaqda davam edir. 
Buna görə, Azərbaycan danışıqlar prosesinin sürətləndirilməsinə 
qəti şəkildə sadiqdir. Ümid edirik ki, erməni tərəfi də məsələnin 
tezliklə həlli üçün öz səylərini göstərəcəkdir. Biz bu münaqişənin 
dondurulmuş vəziyyətdə qalmasına, həll prosesinin yubadıl
masına və yaxud sonu olmayan danışıqlarda iştirakımıza imkan 
verə bilmərik. Bu gün müzakirə etdiyimiz məsələlər qərar və həll 
üçün ciddi əsas ola bilər. Hesab edirəm ki, biz məsələnin qeyd 
etdiyim prinsiplər əsasında həllini mümkün qədər tez tapmalı
yıq. —

Azerbaycan Respublikası Prezidentinin
Biz iki suveren ölkə arasındakiştwitoawbətlərə hec vaxt müdaxilə 
etmirik və etməyi Ermənistan iki
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suveren ölkədir və həmin iki ölkə arasındakı münasibətlər 
yalnız onlar tərəfindən nəzərdən keçirilməlidir. Bilirik ki, 
beynəlxalq səviyyədə diqqət yetirilir və şərhlər verilir ki, 
bu məsələlər tezliklə və ya mümkün qədər tez həll olun
malıdır. Hesab edirəm ki, gəlin Ermənistan ilə Türkiyəyə öz 
aralarında razılaşmaq imkanı verək və bu prosesə müdaxilə 
etməyək. Bu, bizim mövqeyimizdir. Eyni zamanda, aydındır 
ki, Ermənistan-Azərbaycan münaqişəsi həll edilmədən regi
onda tammiqyaslı regional əməkdaşlığa nail oluna bilməz. 
Çünki bu, regionda əsas problemdir və regional sabitliyə 
əsas təhlükədir.
Əgər biz Ermənistan ilə Türkiyə arasında sərhədin bağlandığı 
1993-cü ilə qayıtsaq, görərik ki, sərhəd Azərbaycan rayon
larından birinin, yəni Kəlbəcərin işğalı səbəbindən bağlan
mışdır. Türk dostlarımız həmin addımı bu səbəbdən atmışdı
lar. Bu addımın səbəbi hələ də göz qabağındadır, o aradan 
qaldırılmayıb. Dağlıq Qarabağın inzibati sərhədlərindən 
kənarda yerləşən Kəlbəcər və Azərbaycanın digər altı rayo
nu hələ də işğal altındadır.
Bir daha qeyd etmək istəyirəm, biz türk dostlarımı
zın beynəlxalq və regional əməkdaşlığın qurulmasında 
göstərdiyi səylərinə tam etimad göstəririk.
Əgər Türkiyə-Ermənistan yaxınlaşması və Ermənistan- 
Azərbaycan, Dağlıq Qarabağ münaqişəsinin həlli kimi iki 
proses paralel şəkildə bir paket kimi həll olunarsa, biz regi
onda tezliklə sülhə nail ola bilərik.
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Prezident İlham Əliyevin Müdafiə 
Nazirliyində ordu quruculuğu 
məsələlərinə həsr olunmuş 
müşavirədə nitqi

Bakı, 23 aprel 2010

Ordu quruculuğu məsələləri həmişə diqqət
|) mərkəzindədir. Bu, bizim üçün əsas məsələdir. Çünki

uzun illərdir ki, Azərbaycan torpaqları işğal altında
dır. İşğal bu gün də davam edir. Biz elə etməliyik ki, hərbi imkan
larımızı maksimum dərəcədə gücləndirək. Bunu etmək üçün çox 
böyük işlər, praktiki tədbirlər görülür. Son illərdə Azərbaycanda 
ordu quruculuğu məsələləri uğurla həll olunur. Biz gündəlik 
həyatda elə etməliyik ki, hərbi potensialımızı daha da gücləndirək 
və Azərbaycan Ordusu ən yüksək standartlara cavab versin.
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Ermənistanın Azərbaycana qarşı işğalçı siyasəti uzun 
illərdir ki, davam edir. Hələ Sovet İttifaqı zamanında erməni 
millətçiləri Dağlıq Qarabağı Azərbaycandan ayırmaq üçün 
böyük səylər göstərmişlər. Əfsuslar olsun ki, 1980-ci illərin 
sonlarında - 1990-cı illərin əvvəllərində Azərbaycana 
rəhbərlik etmiş şəxslərin yarıtmaz fəaliyyəti nəticəsində biz 
böyük çətinliklərlə üzləşmişdik. Azərbaycan torpaqlarının iş
ğalı başlamışdır və işğal bu gün də davam edir.
1992-ci ildə Şuşa və Laçının, 1993-cü ilin aprel ayında Kəlbəcər 
rayonunun işğalı nəticəsində faktiki olaraq Ermənistanla 
Dağlıq Qarabağ arasında coğrafi bağlılıq təşkil edilmişdir. 
Əlbəttə ki, digər rayonlarımızın işğalı üçün düşmənə əlavə 
imkanlar yarandı. Biz o tarixi çox yaxşı xatırlayırıq. Bilirik ki, 
Ermənistan və onun xarici havadarları Azərbaycan torpaqla
rının işğalı işində böyük qəddarlıq göstərmişlər. 1992-ci ildə 
Xocalı soyqırımı törədildi və bu dəhşətli genosid nəticəsində 
600-dən çox günahsız insan həlak oldu. Bu soyqırımı, bu ge
nosid bütün sənədlərlə də təsbit olunubdur. Yəni, biz bunu 
bu gün real faktlar, fotomateriallar, videokadrlar əsasında 
dünyaya təqdim edirik.
Azərbaycanlılara qarşı etnik təmizləmə siyasəti nəticəsində 
bir milyona qədər soydaşımız qaçqın, köçkün vəziyyətinə 
düşmüşdür. Ermənistan bütün hüquq normalarını kobud
casına pozur. Baxmayaraq ki, BMT Təhlükəsizlik Şurasının 
qətnamələri Ermənistan qüvvələrinin Azərbaycan torpaqla
rından qeyd-şərtsiz çıxarlımasını tələb edir, bu günə qədər 
bu qətnamələr icra olunmur. BMT-nin ən ali orqanının 
qərarları icrasız və dünya ictimaiyyəti isə buna biganə qalır.
Biz uzun illərdir ki, danışıqlar prosesindəyik. 1992-ci ildə 
Minsk qrupu yaradılmışdır və 20 ilə yaxındır ki, Minsk qrupu 
fəaliyyət göstərir. Müxtəlif dövrlərdə müxtəlif təkliflər irəli sü-
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rülmüşdür. Ancaq bu təkliflər reallığa çevrilməmişdir. Təkliflərin 
aqibəti çox uğursuz olmuşdur. Bunun əsas səbəbi Ermənistanın 
qeyri-konstruktiv mövqeyidir, əslində, Ermənistanın işğalçı 
siyasətinin davam etdirilməsidir.

Son illər ərzində danışıqların yeni mərhələsində 
müəyyən ümidlər yaranmışdır. Bu ümidlər 
getdikcə güclənirdi. Çünki danışıqlar 
prosesində müəyyən mərhələlər əldə edil
mişdir, müəyyən məsələlər razdaşdınlmışdır. 
O məsələlər ki, vaxtilə onlarla bağlı razılığa 
gəlmək mümkün deyildi. Bu kollektiv Fəaliyyət 
nəticəsində meydana çıxmış Madrid prinsipləri 
və Madrid prinsipləri əsasmda tərəflərə təqdim 
edilmiş yenilənmiş təkliflər demək olar ki, 
məsələnin həlli üçün əsas yarada bilər.

Mən bu bərədə dəfələrlə öz fikrimi bildirmişəm ki, Azərbaycan 
tərəfi prinsip etibarilə bəzi istisnalarla yenilənmiş təklifə müsbət 
baxa bilər. Bu təkliflər sülh sazişinin hazırlanması üçün əsas ola 
bilər.
Bir daha demək istəyirəm ki, Azərbaycanın ərazi bütövlüyü 
heç vaxt müzakirə mövzusu olmamışdır və olmayacaqdır. Bi
zim mövqeyimiz həm beynəlxalq hüquq normalarına, həm də 
tarixi ədalətə və real məntiqə əsaslanır. Azərbaycanın ərazi bü
tövlüyü bərpa olunmalıdır. İşğal edilmiş bütün torpaqlardan 
Ermənistanın işğalçı qüvvələri çıxarılmalıdır. Ondan sonra sülh 
yarana bilər, bütün kommunikasiyalar açıla bilər. Bu gün Dağ-
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lıq Qarabağda yaşayan ermənilər və ora qayıdacaq, ora
da yaşayacaq azərbaycanlılar yüksək muxtariyyət statusu 
çərçivəsində yaşayacaqlar. Onlar vahid Azərbaycan dövləti 
çərçivəsində yaşamalıdırlar.
Yəni ki, nə bu gün, nə gələcəkdə Dağlıq Qarabağı 

Azərbaycandan ayıra biləcək mexanizm yoxdur. Danı
şıqlarda bu, açıq-aydın göstərilib. Belə olan halda, 

bir daha demək istəyirəm ki, son təkliflər sazişin 
hazırlanması üçün əsas ola bilər.

Ancaq buna baxmayaraq, Ermənistanın möv
qeyi bir daha onu göstərir ki, Ermənistan 
tərəfi sülh istəmir. Onlar sadəcə olaraq, 
status-kvo vəziyyətini maksimum, nə 

qədər mümkünsə uzatmaq istəyirlər. İşğal edil
miş torpaqlardan çıxmaq istəmirlər. Bu işğalı 

davam etdirmək istəyirlər. Özlərinin danı
şıqlara guya ki, sadiq olduqlarını nüma
yiş etdirmək üçün cəhdlər göstərirlər. 

Sadəcə olaraq çalışırlar ki, bu danışıq
lar prosesi daha da uzansın və bir 

növ permanent, əbədi xarakter 
alsın.

Əlbəttə ki, Azərbaycan tərəfi bu
nunla heç vaxt razılaşa bilməz. 
Biz dəfələrlə demişik, o vaxtadək 

danışıqlarda iştirak edəcəyik ki, 
danışıqların real nəticələri müm
kün ola bilsin. Azərbaycan tərəfi 
maksimum dərəcədə konstruktiv
lik nümayiş etdirirdi və bu gün də 
nümayiş etdirir. Bizim ən böyük



kompromisimiz ondan ibarətdir ki, 20 ilə yaxındır, torpaqlarımız 
işğal altında qaldığı halda, Azərbaycan hələ də sülh prosesinə 
sadiqdir.

Ermənistan tərəfi müxtəlif yollarla, hətta 
öz ölkəsində terror törətməklə danışıq
lar prosesini dəfələrlə pozmuşdur. Buna 
baxmayaraq, biz daim konstruktivlik nü
mayiş etdirərək çalışmışdıq ki, məsələ öz 
həllini sülh yolu ilə tapsın. Məsələ sülh yolu 
ilə həll olunsun və beləliklə, bölgədə sülh, 
əməkdaşlıq yaransın.

O da həqiqətdir və biz dəfələrlə bunu demişik, bu gün həyat 
bizim dediyimizi təsdiq edir ki, Ermənistan-Azərbaycan, Dağlıq 
Qarabağ münaqişəsi həll olunmadan bölgədə heç bir başqa 
məsələ öz həllini tapa bilməz. Ona görə yox ki, Azərbaycan buna 
etiraz edəcəkdir, - biz öz milli maraqlarımızı bütün vasitələrlə 
müdafiə edirik, edəcəyik və bu sahədə uğurlara nail olmuşuq, 
sadəcə olaraq, ona görə ki, Ermənistan-Azərbaycan, Dağlıq Qa
rabağ münaqişəsi bölgədə gedən proseslərə ən ciddi mənfi 
təsir edən amildir.
Bu məsələ həll olunmadan heç vaxt heç bir başqa regional 
təşəbbüs, Azərbaycanın iştirakı olmadan baş verə biləcək hadisə 
mümkün deyildir. Bu, artıq regionun reallıqlarıdır. Bu reallıq
ların yaranmasında Azərbaycan müstəsna rol oynamışdır. Bi
zim son illərdə apardığımız siyasət, bölgədə mövqelərimizin 
gücləndirilməsi, güclü dövlətin qurulması, iqtisadi imkanları
mız, iqtisadi, sənaye, enerji təşəbbüslərimiz Azərbaycanı böyük 
dərəcədə gücləndirmişdir.
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Ona görə də bu regional amili heç kim inkar edə bilməz. 
Heç kim bizim maraqlarımızı kənara qoya bilməz və bizi 
müəyyən mənada təcridetmə planları baş tuta bilməz. Son 
hadisələr bir daha onu göstərmişdir.

Biz budan sonra da milli maraqlarımı
zı bütün vasitələrlə müdafiə edəcəyik 
və bununla bərabər bölgədə geniş
miqyaslı əməkdaşlığın yaranması 
üçün səylərimizi göstərəcəyik. Bu ge
nişmiqyaslı əməkdaşlığın əsas amili 
Ermənistan - Azərbaycan, Dağlıq Qara
bağ münaqişəsinin həllidir.

Hələ ki, biz Ermənistan tərəfindən konstruktivlik görmürük. 
Onların vaxtuzatma cəhdləri davam edir. Onların beynəlxalq 
vasitəçiləri aldatmaq cəhdləri davam edir. Çox təəssüf hissi 
ilə deyə bilərəm ki, bəzi beynəlxalq qurumlar onların qey
ri-səmimi davranışına, bir növ, göz yummaq istəyirlər. Açıq- 
aydın görünən danışıqları pozmaq cəhdlərinə, Ermənistan 
tərəfindən göstərilən bu cəhdlərə elə bil ki, bəraət qazan
dırılır. Əlbəttə ki, bu, bizi çox narahat edir. Çünki beynəlxalq 
aləm öz qərarlarına, heç olmasa hörmət etməlidir.
Azərbaycan torpaqları qanunsuz olaraq uzun illərdir ki, işğal 
altındadır. Bizə qarşı etnik təmizləmə siyasəti aparılmışdır. 
Bizim bütün mədəni, dini, tarixi abidələrimiz dağıdılmışdır. 
İşğal edilmiş bütün rayonlarda mövcud olan maddi sərvətlər 
talan edilmişdir.
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Bizim bütün muzeylərdən tarixi eksponatlar erməni oğruları 
tərəfindən aparılmışdır. Bütün məscidlərimiz erməni vandalları 
tərəfindən yerlə-yeksan edilmişdir. Yəni, biz bu qədər qəddarlığa, 
bu qədər ədalətsizliyə dözə bilmərik.
Ona görə bugünkü müşavirənin xüsusi əhəmiyyəti vardır. Sirr 
deyil ki, Azərbaycan başqa sahələri inkişaf etdirdiyi kimi, hərbi 
sahəyə də böyük diqqət göstərir. Bu, bizim təbii yanaşmamızdır.
Azərbaycan müharibə şəraitindədir. Müharibə bitməyib, 
müharibənin birinci mərhələsi başa çatıbdır. Biz elə etməliyik ki, 
istənilən anda torpaqlarımızı hərbi yolla azad edə bilək.
Azərbaycanın bütün istiqamətlərdə atdığı addımlar çox uğur
ludur. Biz son 5-6 il ərzində iqtisadi cəhətdən dünyada birin
ciyik. İqtisadi islahatlar sahəsində böyük işlər görülür, siyasi 
islahatlar aparılır. Ölkədə sabitlik, əmin-amanlıq hökm sürür. 
Azərbaycanda bütün azadlıqlar mövcuddur. Yəni, ölkə çox dina
mik və hərtərəfli şəkildə inkişaf edir. Bütün regionlarda abadlıq 
işləri aparılır. İnfrastruktur layihələri və görülən bütün işləri sa
dalamağa ehtiyac yoxdur.
Sadəcə olaraq onu qeyd etmək istəyirəm ki, bütün başqa 
sahələrlə bərabər, ordu quruculuğu sahəsində də çox böyük işlər 
görülür. Bizim hərbi xərclərimiz son 5-6 il ərzində 10 dəfədən 
çox artıb. Orduya ayrılan vəsait 10 dəfədən çox artıb. Hərbi ha
zırlıq yüksək səviyyədədir. Orduda və bütün Silahlı Qüvvələrdə 
ruh yüksəkliyi vardır. Son illər ərzində çoxlu texnika, silah-sursat 
alınmışdır. Bu proses davam edir və bu, bizim təbii haqqımızdır.
Mən bir neçə il bundan əvvəl, - hələ o vaxt bizim iqtisadi imkan
lar bugünkü kimi deyildi, enerji layihələrimiz hələ başa çatma
mışdı, - demişdim ki, elə etməliyik Azərbaycanın hərbi xərcləri 
Ermənistanın bütün xərclərinə bərabər olsun. O vaxt əlbəttə ki, 
bu xərclər arasında böyük fərq var idi. Ancaq bu gün - 2010-
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cu ildə biz buna nail ola bilmişik. Biz hərbi məsələlərin həlli 
üçün istədiyimiz qədər vəsait xərcləyə bilərik və xərcləyirik.
Əlbəttə, heç kimə sirr deyil ki, bu gün Ermənistan ilə 
Azərbaycan arasında həm hərbi, həm iqtisadi, həm bütün 
başqa sahələrdə fərq çox böyükdür. Deyə bilərəm ki, bu 
fərq gündən-günə böyüyür və bu uçurum gündən-günə 
genişlənir. Əgər biz bugünkü vəziyyəti götürsək, görərik ki, 
Azərbaycan Ordusu bütün cəhətlərdən Ermənistan ordu
sundan daha da güclüdürvə daha da peşəkardır. Ermənistan 
silahlı qüvvələrində xidmət edən əsgərlər kütləvi qaydada 
Azərbaycan tərəfə keçirlər. Onların burada dediyi sözlər və 
gətirdiyi faktlar göstərir ki, Ermənistan ordusunda nə qədər 
acınacaqlı vəziyyət vardır. Bu kütləvi köç davam edir və 
şübhə yoxdur ki, gələcəkdə də davam edəcəkdir.
Bizim hərbi imkanlarımız gündən-günə güclənir, iqtisadi im
kanlarımız güclənir, biz heç kimin yardımından asılı deyilik.

Bu gün Azərbaycan bölgədə o nadir 
ölkələrdəndir ki, öz hesabına yaşayır və 
gündən-günə daha da yaxşı yaşayır. Bi
zim maliyyə imkanlarımız genişlənir. Biz 
heç kimin yardımından, kreditindən asılı 
deyilik. Belə olan halda gələcəkdə əlbəttə 
ki, Ermənistan ilə Azərbaycan arasında 
istər iqtisadi sahədə, istər ordu quruculu
ğunda, istərsə də demoqrafik məsələlərdə 
fərq daha da böyüyəcəkdir.
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Azərbaycanda əhalinin sayı ildən-ilə artır və bu il artıq 9 milyo- 
nuncu vətəndaş dünyaya gəlmişdir. Ermənistanda isə demoq
rafik vəziyyət ildən-ilə pisləşir. Həm təbii azalma müşahidə olu
nur, eyni zamanda, Ermənistandan köçüb gedənlərin sayı artır. 
Bu gün - 2010-cu ildə vəziyyət belədir. Yəni, biz bilirik ki, hətta 
təmas xəttində, o təmas xəttini qorumaq üçün Ermənistan ordu
sunda canlı qüvvə çatışmır. Bu yaxınlarda o ölkədə elan edilmiş 
bəzi tədbirlər onu göstərir ki, onlar hansı çətin vəziyyətdədirlər. 
Yəni, onlar səfərbərliyə cəlb ediləcək insanların yaş həddini ar
tırırlar. Orada canlı qüvvə Azərbaycanda olan insani potensialla 
müqayisə oluna bilməz. Bu, vacib məsələdir və üstünlük bizim 
tərəfimizdədir. Digər bütün başqa sahələrdə də üstünlük bizim 
tərəfimizdədir.
Görülən bütün bu işlərlə yanaşı, Azərbaycanda hərbi sənaye 
də çox sürətlə inkişaf edir. Bu sahəyə də böyük vəsait ayrılır, 
diqqət göstərilir. Son illər ərzində çoxsaylı zavodlar yaradılıb
dır. Azərbaycanda ən müasir texnika istehsal olunur. Gələcəkdə 
bizim bu sahədə planlarımız çox genişdir və böyükdür. İstəyirik 
ki, bizə lazım olan hərbi sursat və texnika maksimum dərəcədə 
Azərbaycanda istehsal olunsun. Beləliklə, biz idxaldan da asılı
lığımızı azaldacağıq. Baxmayaraq ki, silah-sursatın alınması ilə 
əlaqədar qarşımızda heç bir problem yoxdur, bu proses davam 
edir və davam edəcəkdir.
Bir də demək istəyirəm, baxmayaraq ki, Ermənistanın qeyri- 
səmimi davranışı artıq özünü açıq şəkildə büruzə verir, bizdanı- 
şıqlar prosesinə hələ ki, müsbət yanaşırıq. Hələ ki, Ermənistan 
tərəfindən cavab gözləyirik. Son təkliflər qəbul olunarsa, 
onda sülh sazişi üzərində iş başlana bilər. Əgər təkliflər qəbul 
olunmazsa onda, ümumiyyətlə, danışıqlar prosesinə yenidən 
baxılmalıdır və əlbəttə ki, Azərbaycan yaranacaq vəziyyətə 
adekvat mövqe nümayiş etdirəcəkdir.
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Prezident İlham Əliyevin
Asiyada Qarşılıqlı Fəaliyyət və Etimad 
Tədbirləri üzrə Müşavirənin üçüncü 
zirvə toplantısında nitqi

İstanbul, 8 iyun 2010-cu il

Əziz qardaşım Prezident Abdullah Gül!
Hörmətli dövlət başçıları!

Hörmətli nümayəndə heyətlərinin rəhbərləri!
Xanımlar və cənablar!
Əvvəlcə mən Prezident Gülə səmimi qonaqpərvərliyə və bu zirvə 
görüşünün əla təşkil edildiyinə görə minnətdarlığımı bildirmək 
istəyirəm. Mən, eyni zamanda, Asiyada Qarşılıqlı Fəaliyyət və 
Etimad Tədbirləri üzrə Müşavirənin mühüm beynəlxalq foru
ma çevrilməsi istiqamətində göstərdiyi səylərə görə Qazaxıs-
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tan Prezidenti cənab Nursultan Nazarbayevə təşəkkürümü 
bildirirəm. Əminəm ki, bu təşkilatın gələcəyi çox perspektivli 
və parlaq olacaqdır.
Fürsətdən istifadə edərək, Aralıq dənizində günahsız mülki 
şəxslərin qətli ilə nəticələnən, humanitaryük gəmisinə edilən 
hücumla əlaqədar Azərbaycan xalqının türk qardaşlarımız- 
la həmrəy olduğunu bildirmək istəyirəm. Biz bu hücumu 
qəti surətdə pisləyirik və Türkiyə ilə çiyin-çiyinə dayanırıq. 
Fürsətdən istifadə edərək mən, eyni zamanda, Azərbaycan 
xalqı adından türk qardaşlarımıza və qurban vermiş ailələrə 
dərin hüznlə başsağlığı verirəm.
Azərbaycan regional əməkdaşlıq işində öz rolunu oynayır. 
Biz tam əminik ki, regional əməkdaşlıq, regionda proqnoz
laşdırma və birgə fəaliyyət mövcud riskləri azaldacaq və 
xalqlarımız üçün proqnozlaşdırılan gələcəyi qurmaqda yar
dım edəcəkdir.
Asiyada təhlükəsizliktədbirləri dünyadakı qlobal təhlükəsizlik 
tədbirlərinin bir hissəsidir. Təhlükəsizlik tədbirlərinə komp
leks yanaşma olmadan biz uğur əldə edə bilməyəcəyik. Ter
rorçuluğa qarşı mübarizə dünyada bütün terrorçu təşkilatlara 
qarşı olmalıdır. Yaxşı, yaxud pis terrorçu olmur. Buna görə 
terrorçuluğa qarşı səylərin birləşdirilməsi uğurun əsas ilkin 
şərtidir. Eyni zamanda, regional əməkdaşlıq və iqtisadi ar
tım regionumuzda təhlükəsizlik tədbirlərinə böyük töhfə 
verəcəkdir. Bu səbəbdən, Azərbaycan regional əməkdaşlıq 
məsələlərində mühüm rol oynamağa çalışır.
Ölkəmizdə başlanılmış və uğurla həyata keçirilmiş müxtəlif 
layihələr olduqca geniş regional əməkdaşlıq üçün artıq 
möhkəm əsas yaradır. Mən xüsusən də enerji təhlükəsizliyinə 
aid olan layihələri qeyd etmək istəyirəm. Həmin layihələr 
ilk olaraq boru kəməri layihələri kimi başlandı, hazırda
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Asiyada təhlükəsizlik tədbirləri dünyada

kı qlobal təhlükəsizlik tədbirlərinin bir 

hissəsidir. Təhlükəsizlik tədbirlərinə komp

leks yanaşma olmadan biz uğur əldə edə 

bilməyəcəyik. Terrorçuluğa qarşı mübarizə 

dünyada bütün terrorçu təşkilatlara qar

şı olmalıdır. Yaxşı, yaxud pis terrorçu ol

mur. Buna görə terrorçuluğa qarşı səylərin 

birləşdirilməsi uğurun əsas ilkin şərtidir. 

Eyni zamanda, regional əməkdaşlıq və iq

tisadi artım regionumuzda təhlükəsizlik 

tədbirlərinə böyük töhfə verəcəkdir. Bu 

səbəbdən, Azərbaycan regional əməkdaşlıq 

məsələlərində mühüm rol oynamağa çalışır.
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isə, bütün iştirakçılara fayda gətirən çox mühüm regional 
əməkdaşlıq nümunəsinə çevrilibdir.
Azərbaycan, həmçinin tarixi İpək Yolunun bərpasına töhfə 
verir və iştirak etdiyimiz dəmir yolu layihəsi Asiya ilə Avro
panı birləşdirəcək və regionumuzda yaşayan xalqlara rifah 
gətirəcək olduqca geniş nəqliyyat qovşağını yaratmağa im
kan verəcəkdir. Başqa sözlə desək, təhlükəsizlik səylərimizin 
birləşdirilməsini tələb edir, iqtisadi əməkdaşlıq və artım 
uğura aparan yol ola bilər.
Qeyd etmək istədiyim mühüm məsələlərdən biri də
münaqişələrin həllinə olan münasibətdir. Azərbaycan 
Ermənistanın davamlı təcavüzünün qurbanıdır. Demək olar 
ki, iki onillik ərzində torpaqlarımız, Azərbaycanın beynəlxalq 
səviyyədə tanınmış əraziləri Ermənistanın işğalı altındadır. 
Həmin işğal nəticəsində bir milyon azərbaycanlı qaçqın və 
məcburi köçkün vəziyyətinə düşmüşdür. Ərazimizin iyirmi 

faizi Ermənistanın işğalı altındadır. Bu vəziyyət hələ də
davam edir. Biz etnik təmizləmə siyasətinə məruz 

qalmışıq. Hazırda işğal olunmuş ərazilərdə heç 
bir yerli sakin yoxdur. Orada etnik təmizləmə 
aparılmışdır. Həmin yerlərdə bütün tikililər, o 
cümlədən binalar, evlər, məktəblər, ulu ba
balarımızın məzarları, məscidlərimiz və bü

tün tarixi irsimiz dağıdılıbdır. Biz 
beynəlxalq təşkilatların qərar 
və qətnamələrinin Ermənistan 
tərəfindən icrasını tələb edirik.

BMT-nin Təhlükəsizlik Şurası 
erməni silahlı qüvvələrinin 
Azərbaycan torpaqla

rından qeyd-şərtsiz və



dərhal çıxarılmasını tələb edən dörd qətnamə qəbul etmişdir. 
Lakin bu qətnamələr hələ də yerinə yetirilməyibdir. BMT-nin 
Baş Məclisinin qətnamələri, ATƏT-in qərarları, İslam Konfransı 
Təşkilatının qətnamələri, Avropa Şurası və Avropa Parlamen
tinin, eləcə də digər beynəlxalq təşkilatların qərarları yerinə 
yetirilməyib.
Əgər beynəlxalq hüququn normaları işləmirsə, onda beynəlxalq 
ictimaiyyət üçün hansı durumdan söhbət gedə bilər? Əgər biz 
hamı tərəfindən qəbul olunmuş qətnamələri icra etmiriksə və 
bu vəziyyət davam edərsə, onda beynəlxalq münasibətlərin 
təşkil olunacağı gələcəkdə böyük sual doğurur. Öz əhəmiyyəti 
və ölçüsündən asılı olmayaraq, hər bir ölkə beynəlxalq hüquq 
normalarına əməl etməlidir.
Beynəlxalq hüquq normaları bütün ölkələrtərəfindən əməl olun
ması üçün yaranıb. Biz beynəlxalq təşkilatların üzvüyük və on
ların qəbul etdiyi qərarlara hörmətlə yanaşmalıyıq. Əgər həmin 
qərarlar qəbul olunursa və icra edilmirsə, onda beynəlxalq 
təsisatlara olan etimad da azalacaqdır.
Biz öz ərazi bütövlüyümüzü dinc yolla bərpa etməyə çalışı
rıq. Azərbaycanın ərazi bütövlüyü bütün dünya ictimaiyyəti və 
beynəlxalq təşkilatlartərəfindən tanınıb. Ermənistan-Azərbaycan 
münaqişəsinin həlli Azərbaycanın ərazi bütövlüyünün bərpasına 
və ölkəmizdə erməni azlığına yüksək özünüidarəetmə və 
muxtariyyət statusunun verilməsinə əsaslanmalıdır.
Bir daha qeyd etmək istəyirəm ki, Azərbaycan regionumuz
da təhlükəsizlik tədbirlərinə verdiyi töhfəni gələcəkdə davam 
etdirəcəkdir. Biz öz səylərimizlə və hüdudlarımızdan kənarda 
qoyulan sərmayələrimizlə regionun iqtisadi inkişafına töhfəmizi 
davam etdirəcəyik. Daşıma və enerji infrastrukturuna aid 
layihələr xalqları və dövlətləri birləşdirəcəkdir. İstehlakçılar, ha- 
silatçılar və tranzit ölkələrin maraqları arasında müvafiq tarazlıq
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olmalıdır. Yalnız bu halda bütün layihələr hamımızın rifahına 
xidmət edəcəkdir.
Sonda mən bir daha ev sahibi Türkiyəyə səmimi 
qonaqpərvərliyə görə minnətdarlığımı bildirmək istəyirəm 
və sammitin işinə uğurlar arzulayıram.
Diqqətinizə görə minnətdaram.
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Prezident İlham Əliyevin Silahlı 
Qüvvələrin birgə əməliyyat-taktiki 
təlimində hərbçilər qarşısında nitqi
Bakı, 24 iyun 2010-cu il

Əziz hərbçilər!
Sizi və bütün Azərbaycan xalqını qarşıdan gələn Silahlı Qüvvələr 
Günü münasibətilə təbrik edirəm, sizə xidmətinizdə uğurlar ar
zulayıram.
Azərbaycan Ordusu gündən-günə güclənir. Azərbaycanda ordu 
quruculuğu prosesi çox uğurla gedir və bu, bizə imkan verir ki, 
hərbi gücümüzü artıraq. Ordu quruculuğu hər bir ölkə üçün çox 
önəmli məsələdir. Xüsusilə müharibə şəraitində yaşayan ölkə 
üçün bu, prioritet olmalıdır. Bu, belədir və Azərbaycanda ordu 
quruculuğu ən prioritet məsələdir. Biz uzun illərdir ki, işğaldan 
əziyyət çəkirik, torpaqlarımız işğal altındadır.
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Hər an hazır olmalıyıq ki, doğma torpaq
larımızı işğalçılardan azad edək. Bunu 
etmək üçün siyasi və diplomatik səylərlə 
bərabər, biz güclü orduya malik olma
lıyıq və bu proses uğurla gedir. Bu gün 
Azərbaycan Ordusunun səviyyəsi çox 
yüksək zirvədədir.

Orduda peşəkarlıq, döyüş qabiliyyəti artır, ruh yüksəkliyi 
vardır. Eyni zamanda, ordumuzun maddi-texniki bazası 
möhkəmlənir və son illərdə bu işlərdə çox böyük addımlar 
atılmışdır. Ordumuzun bütün tələbatını ödəmək üçün dövlət 
tərəfindən kifayət qədər vəsait ayrılır. Sadəcə bir rəqəmi 
demək kifayətdir ki, son bir neçə il ərzində, daha doğrusu, 
7 il ərzində hərbi xərclərimiz 13 dəfədən çox artmışdır. Bu 
gün 2010-cu ilin bütün hərbi xərcləri Azərbaycanda 2 mil
yard 150 milyon dollara bərabərdir ki, bu da Ermənistanın 
bütün dövlət büdcəsindən çoxdur. Yəni, bir neçə il bundan 
əvvəl qarşıya məqsəd qoyulmuşdur ki, Azərbaycanın hərbi 
xərcləri Ermənistanın bütün xərclərindən çox olmalıdır. Artıq 
bu məqsəd reallaşıb. Biz bundan sonra da hərbi gücümüzü 
artıracağıq, ordumuz üçün lazım olan bütün silah-sursatı və 
texnikanı alacağıq.
Azərbaycanda hərbi təyinatlı məhsulların istehsa
lı istiqamətində əlavə addımlar da atılacaqdır. Son illərdə 
bu istiqamətə də çox böyük diqqət göstərilmişdir. Hazır
da Azərbaycanda 21 hərbi müəssisə, hərbi zavod fəaliyyət 
göstərir, 30 istehsal sahəsi yaradılıbdır.
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Biz elə etməliyik ki, Azərbaycan Ordusu üçün, Silahlı Qüvvələr 
üçün lazım olan bütün texnika, silah-sursat Azərbaycanda isteh
sal edilsin. Biz bu istiqamətdə işimizi daha da gücləndirəcəyik. 
Bunu etmək üçün əlbəttə ki, ölkədə maliyyə resursları, iqtisadi 
güc olmalıdır və biz bu gücü yaradırıq.
Son illərdə Azərbaycanda aparılan iqtisadi siyasət öz bəhrəsini 
verir. Azərbaycan iqtisadi cəhətdən güclü dövlətə çevrilir.
Azərbaycanda son bir neçə il ərzində iqtisadi inki
şaf dünya miqyasında ən yüksək templərlə ölçü
lür və bu, bizə imkan verir ki, həyatımızın bütün 
sahələrində lazımi tədbirləri görək.
Azərbaycanda nəinki hərbi büdcə, bütün başqa 
məsələlərin həlli üçün əlavə vəsait ayrılır. Büdcəmiz 
artdıqca bütün iqtisadi-sosial məsələlər həllini tapır. 
Ancaq biz, ilk növbədə, hərbi xərclərə daha da böyük 
diqqət göstərməliyik. İqtisadi gücümüz artdıq
ca, əlbəttə ki, ölkənin dünyadakı, bölgədəki 
mövqeləri də güclənir. Azərbaycan bu gün 
çox böyük hörmətə malik olan bir ölkədir 
və bölgədə mövqelərimiz möhkəmdir. 
Bölgədə aparılan işlər bizi qane edir. Bi
zim təşəbbüslərimizlə aparılan işlər 
Azərbaycanın maraqlarına tam şəkildə ca
vab verir. Biz bölgənin gələcək inkişafı üçün 
də lazımi addımları atacağıq. Azərbaycanın 
iqtisadi qüdrəti artdıqca əlbəttə ki, ölkə qar- ı 
şısında duran bütün vəzifələr daha da uğurla 
icra ediləcəkdir.
Keçən il və bu il dünyada hökm sürən maliyyə 
böhranı demək olar ki, Azərbaycandan yan 
keçdi. Çünki bizim tərəfimizdən atılan ad-
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dımlar həm ölkəmizi, həm də əhalini bu acı fəsadlardan 
qoruya bilmişdir. Azərbaycan gələcəyə nikbinliklə baxan 
ölkədir, öz iqtisadi qüdrətini artırır. Mən şübhə etmirəm ki, 
biz həm iqtisadi, həm sosial, həm bütün siyasi məsələlərdə 
məqsədimizə nail olacağıq. Məqsədimiz ondan ibarətdir ki, 
ölkənin müstəqilliyini daha da gücləndirək, Azərbaycanın 
müstəqil siyasətini təmin edək, ölkə qarşısında duran bütün 
vəzifələri həll edək. Bu vəzifələrin arasında ən vacib, ən birin
ci vəzifə torpaqlarımızı işğalçılardan azad etmək vəzifəsidir. 
Bilirsiniz ki, uzun illərdir, Ermənistan ilə Azərbaycan arasında 
bu istiqamətdə danışıqlar aparılır. Danışıqların aparılmasın
da vasitəçilər öz rolunu oynayır. Ancaq buna baxmayaraq, 
məsələ bu günə qədər həllini tapmayıbdır. Baxmayaraq ki, 
bizim mövqeyimizi, haqq-ədalət mövqeyini gücləndirən 
beynəlxalq təşkilatların qərarları, qətnamələri vardır.

Demək oiar ki, dünyanın bütün təşkilat
ları, aparıcı təşkilatlar bu məsələ ilə bağ
lı öz qərarlarını vermişlər. Ancaq işğal
çı dövlət bu qərarlara, bu qətnamələrə 
məhəl qoymur. Belə olan halda 
Azərbaycanın qarşısına yeni vəzifələr çı
xır. Ya danışıqları davam etdirmək, - biz 
buna hazırıq, ancaq o şərtlə ki, danışıq
ların nəticəsi olsun, - ya da ki, başqa yolu 
seçmək. Biz hər bir varianta hazır olma
lıyıq və son illər ərzində dəfələrlə verdi
yim bəyanatlar bunu bir daha göstərir.
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Biz məsələnin həllinin hərbi yolla mümkün olmasını heç vaxt inkar 
etməmişdik. Baxmayaraq ki, biz sülh danışıqlarının tərəfdarıyıq 
və 20 ilə yaxındır, sülh danışıqları aparılır. Azərbaycan bu danı
şıqlarda çox konstruktiv mövqe nümayiş etdirir. Bunun nəticəsi 
yoxdur.
Nə vaxta qədər Azərbaycan xalqı gözləməlidir? Nə vaxta qədər 
biz gözləməliyik ki, haqq-ədalət bərpa olunsun? Bir halda ki, 
Ermənistan tərəfi beynəlxalq hüquq normalarına məhəl qoymur, 
beynəlxalq təşkilatların qərarlarına riayət etmir. Azərbaycan xal
qının səbri tükənməz deyildir.
Biz son illər ərzində ordu quruculuğuna çox böyük diqqət 
göstərmişik və burada dediyim bəzi rəqəmlər sadəcə olaraq 
gördüyümüz işlərin cüzi bir hissəsidir. Bizim əsas vəzifəmiz 
Azərbaycanın ərazi bütövlüyünü istənilən yolla bərpa etməkdir.
Yenə də deyirəm, biz istəyirik ki, bunu danışıqlar yolu ilə həll 
edək. Amma əgər bu, mümkün olmayacaqsa, Azərbaycan Ordu
su, bütün Silahlı Qüvvələr hazır olmalıdırlar ki, Ali Baş Komanda
nın əmri ilə öz doğma torpaqlarını azad etsinlər.
Bizim başqa ölkələrin torpaqlarında gözümüz yoxdur. Baxmaya
raq ki, bugünkü Ermənistan respublikası tarixi Azərbaycan tor
paqlarında qurulubdur. Ancaq biz öz ərazi bütövlüyümüzü bərpa 
etməliyik. Bu, bizim təbii haqqımızdır. Bir milyon Azərbaycan 
vətəndaşının elementar insan haqları pozulub. Azərbaycanlılar 
etnik təmizləməyə məruz qalmışlar. Dağlıq Qarabağdan və ətraf 
bölgələrdən yüz minlərlə Azərbaycan vətəndaşı qovulmuşdur. 
Nə vaxta qədər biz buna dözməliyik?
Bir daha demək istəyirəm ki, biz bütün imkanlarımızı səfərbər 
etməliyik və edirik. Həm siyasi, həm diplomatik səylərimizi 
gücləndirməliyik və gücləndiririk. İqtisadi potensialımızı böyük 
dərəcədə gücləndirmişik.

39



PREZİDENT REGİONAL 
İLHAM TƏHLÜKƏSİZLİK 
ƏLİYEV HAQQINDA |

Bu gün Ermənistan ilə Azərbaycan ara
sında iqtisadi potensial baxımından bö
yük uçurum vardır. Bu uçurum getdikcə 
dərinləşəcəkdir. Çünki bizim böyük im
kanlarımız vardır. Ermənistan isə, sadəcə 
olaraq, xarici dairələrin köməyi hesabı
na yaşayır, öz hesabına yaşaya bilmir və 
getdikcə bu fərq daha da böyüyəcəkdir.

Biz hərbi gücümüzü artırmalıyıq və artırırıq. Bu gün 
Azərbaycan Ordusu qarşıda duran bütün vəzifələri şərəflə 

yerinə yetirməyə hazırdır. Bir daha demək istəyirəm ki, 
döyüş qabiliyyəti, peşəkarlıq, 
vətənpərvərlik ruhu, maddi-texniki ba
zanın möhkəmlənməsi, orduya dövlət 
tərəfindən göstərilən diqqət və hörmət 
- bütün bu amillər bizə imkan verəcək 

ki, doğma torpaqlarımızı işğalçılardan 
azad edək.

Dağlıq Qarabağ əzəli Azərbaycan tor
pağıdır. Əsrlər boyu azərbaycanlılar bu 
diyarda yaşamışlar, ermənilər oraya 
qonaq kimi gəlmişlər. Sadəcə olaraq, 
Dağlıq Qarabağın əvvəlki, yəni real 
coğrafi məntəqələrinin adlarına 
baxmaq kifayətdir. Xankəndi şəhəri 
əsrlər boyu bu adla mövcud olmuş-



dur. Köhnə xəritələrə baxanda hər kəs bunu görə bilir: Xankəndi. 
Stepanakert adı orada yoxdur. Stepanakert bolşevik, quldur 
Stepan Şaumyanın adından götürülübdür. Bu ad Sovet İttifaqı 
zamanında verilibdir. Dağlıq Qarabağ - Qarabağ Azərbaycan 
sözüdür. Erməni dilində bunun heç bir mənası yoxdur. Bütün 
başqa coğrafi məntəqələrin adlarının - hamısı Azərbaycan xal
qı, Azərbaycan tarixi ilə bağlıdır. Sadəcə olaraq XIX əsrdə digər 
bölgələrdən ermənilərin Dağlıq Qarabağa köçürülməsi orada 
demoqrafik vəziyyətin dəyişdirilməsinə gətirib çıxarmışdır və 
Sovet İttifaqı dağılan zaman orada ermənilər əksəriyyət təşkil 
etmişlər. Amma bu, heç kimə əsas vermir ki, orada azlıq təşkil 
edən azərbaycanlıların haqları pozulsun. Azərbaycanlıların o 
torpağa qayıtmağa haqqı vardır və biz oraya qayıdacağıq. Biz 
istəyirik ki, bunu sülh yolu ilə edək. Ancaq biz bütün başqa vari
antlara da hazır olmalıyıq və hazırıq.
Bugünkü təlimlər bir daha Azərbaycan Ordusunun, bütün Silah
lı Qüvvələrin qüdrətini göstərir. Bugünkü təlimlər həm Müdafiə 
Nazirliyi, Daxili Qoşunlar, Sərhəd Qoşunları tərəfindən birgə ke
çirilmişdir və biz Vətən uğrunda, torpaq uğrunda mübarizəyə 
birlikdə çıxacağıq. Bütün Azərbaycan xalqı səfərbər olunacaqdır. 
Bütün silahlı birləşmələr səfərbər olunacaqdır. Bu məqsədlə bü
tün Silahlı Qüvvələr arasında əlaqələndirmə işi aparılmalıdır. Bu 
təlimlərin əsas məqsədi ondan ibarətdir ki, biz birgə səylərlə öz 
doğma torpaqlarımızı işğalçılardan azad edək. Təlimlər də çox 
uğurlu keçdi. Əlbəttə ki, təlimlərin ciddi təhlili veriləcəkdir. Buna 
bir az vaxt lazımdır. Amma ilkin təəssürat çox müsbətdir. Mən də 
gördüm ki, qarşıya qoyulan bütün vəzifələr icra edildi və Silahlı 
Qüvvələrimiz yüksək peşəkarlıq göstərmişlər.
Əziz hərbçilər, əsgərlər, gizirlər, zabitlər, generallar, sizi qarşıdan 
gələn böyük bayram - Silahlı Qüvvələr Günü münasibətilə bir 
daha ürəkdən təbrik edirəm, Vətən uğrunda xidmətinizdə yeni 
uğurlar arzulayıram. Sağ olun.
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Prezident İlham Əliyevin BMT Baş
Məclisinin 65-ci sessiyasında nitqi
Nyu-York, 23 sentyabr 2010

a Cənab sədr!
Xanımlar və cənablar!

Əvvəlki natiqlərə qoşularaq cənab Cozef Deysin Birləşmiş 
Millətlər Təşkilatı Baş Məclisinin 65-ci sessiyasının sədri 
vəzifəsinə seçilməsi münasibətilə onu təbrik etmək, bu cür
olduqca məsuliyyətli işdə böyük uğurlar ar
zulamaqdan şərəf duyduğumu və apardığı 
məhsuldar işə görə onun sələfi doktor Əli 
Abdussalam Trekiyə təşəkkürümü bildirmək 
istəyirəm.
Mən, həmçinin Birləşmiş Millətlər Təşkilatının 
fəaliyyətinin canlandırılmasında nümayiş 
etdirdiyi rəhbərlik məharətinə və işə 
sadiqliyinə görə Birləşmiş Millətlər 
Təşkilatının baş katibi, zati-aliləri 
cənab Pan Gi Muna dərin hörmət 
və minnətdarlığımı bildirirəm.

¥

Cənab sədr,
Azərbaycan dünya xalq
ları üçün beynəlxalq sülh 
və təhlükəsizliyin təmin 
olunması, davamlı inkişafın 
təşviq edilməsi və funda
mental azadlıqların irəliyə
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doğru aparılması sahəsində Birləşmiş Millətlər Təşkilatının 
oynadığı əsas rolu qiymətləndirir.
Azərbaycan hesab edir ki, Birləşmiş Millətlər Təşkilatı dünya
nın hər bir yerində bir çox qlobal məsələlərdə, eləcə də hər 
bir üzv dövlətin istəklərinin nəzərə alınması və narahatlıqla
rın aradan qaldırılmasında daha güclü və bacarıqlı olmalıdır.
Müharibə və işğalın ağır nəticələrindən əziyyət çəkən bir 
ölkə kimi Azərbaycan qəti şəkildə inanır ki, dövlətlər arasın
da yaxşı qonşuluq, dost münasibətləri və əməkdaşlığa aid 
beynəlxalq səviyyədə qəbul olunmuş beynəlxalq hüququn 
norma və prinsiplərinə düzgün qaydada riayət edilməsi, eləcə 
də dövlətlərin üzərlərinə götürdükləri öhdəliklərin xoş iradə 
ilə yerinə yetirilməsi beynəlxalq sülhün və təhlükəsizliyin 
qorunmasında çox böyük əhəmiyyətə malikdir.

Ermənistan ilə Azərbaycan arasında da
vam edən silahlı münaqişə beynəlxalq 
və regional sülhə və təhlükəsizliyə bö
yük təhlükədir. Münaqişə nəticəsində 
Azərbaycan ərazisinin beşdəbir hissəsi 
işğal edilmiş, ölkəmizin təxminən hər 
doqquz nəfərindən biri məcburi köçkün 
və ya qaçqın vəziyyətinə düşmüşdür.

Ermənistan Respublikasının münaqişə zamanı çox ciddi 
beynəlxalq cinayətlər törədərək, etnik təmizləmə siyasətini 
həyata keçirərəkvə işğal edilmiş Azərbaycan ərazilərində mo- 
noetnik mədəniyyətin yaradılmasına çalışaraq, Azərbaycan
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ərazilərinin işğalına görə əsas məsuliyyət daşıması beynəlxalq 
səviyyədə etiraf edilmişdir.
Birləşmiş Millətlər Təşkilatının Təhlükəsizlik Şurası qəbul etdiyi 
dörd qətnamədə Azərbaycanın suverenliyi və ərazi bütövlüyünə 
tam dəstəyini vermiş və torpaqların gücdən istifadə edərək ələ 
keçirilməsinin qəbuledilməzliyini vurğulamışdır. BMT, həmçinin 
Dağlıq Qarabağı Azərbaycanın bir hissəsi kimi tanımış, işğal
çı qüvvələrin Azərbaycanın işğal edilmiş bütün ərazilərindən 
dərhal, tam şəkildə və qeyd-şərtsiz çıxarılmasına çağırmışdır. 
Birləşmiş Millətlər Təşkilatının Baş Məclisi və digər beynəlxalq 
təşkilatlar, o cümlədən ATƏT, Avropa Şurası, Avropa Parlamenti, 
İslam Konfransı Təşkilatı eyni mövqeni tutmuşlar. Əfsuslar ol
sun ki, beynəlxalq ictimaiyyətin yekdil mövqeyinə baxmayaraq, 
Azərbaycan əraziləri işğal altında qalmaqda davam edir.

Bu günə qədər münaqişənin mümkün 
qədər tez və davamlı həll variantını tapmaq 
məqsədi ilə vicdanla danışıqlar aparmaq 
əvəzinə, Ermənistan vəziyyətin ağırlaşma
sına üstünlük verir ki, bu da öz növbəsində 
gözlənilməz nəticələrə gətirə bilər.

Münaqişənin tezliklə həll olunması istiqamətində göstərilən ha
zırkı səylərə baxmayaraq, Azərbaycanın işğal edilmiş ərazilərində 
aparılan işlər beynəlxalq hüququ kobud surətdə pozur və iş
ğalın cari status-kvosunun daha da möhkəmləndirilməsinə, 
etnik təmizləmənin nəticələrinin saxlanmasına, zəbt olun
muş ərazilərdə məskunlaşmanın aparılmasına xidmət edir, o 
cümlədən münaqişənin dinc yolla həllinə ciddi maneə yaradır.
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Belə ki, münaqişənin başladığı andan ötən dövr ərzində 
çoxlu sayda insanlar azərbaycanlıların qovulduğu işğal al
tındakı bölgələrə köçməyə həvəsləndirilmişdir. 2005-ci ildə 
ATƏT Azərbaycanın işğal edilmiş ərazilərinə faktaraşdırıcı 
missiyasını göndərmiş və həmin missiya orada insanların 
məskunlaşması faktını müəyyən etmiş, "Azərbaycanın iş
ğal edilmiş ərazisində hər hansı digər məskunlaşmaqdan 
çəkinməyə" çağırmışdır.

Ermənistan işğal edilmiş ərazilərdə 
Azərbaycanın mədəni və tarixi köklərini 
nümayiş etdirən maddi sübutları yox 
etməyə çalışaraq, həmin yerlərin tarixi 
və mədəni simasını dəyişmək məqsədi ilə 
ardıcıl tədbirlər görməkdədir. Nəticədə, 
işğal olunmuş ərazilərdə Azərbaycanın 
elə bir tarixi və ya mədəni abidəsi, elə bir 
müqəddəs yeri qalmamışdır ki, ona zərər 
dəyməsin, yaxud orada vandalizm aktla
rı törədilməsin.

İşğal edilmiş ərazilərə insanların köçürülməsi, eləcə də tarixi 
və mədəni irsin məhv edilməsi, mənimsənilməsi orada apa
rılan qeyri-qanuni fəaliyyətin müxtəlif formaları ilə yanaşı, 
məcburi köçkünlərin mülkiyyət hüquqlarına da birbaşa zərər 
vurur.
Siyasi məsələlərə dair razılaşmanın olmaması, münaqişənin
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dondurulmuş vəziyyətdə qalması və uzun müddət davam edən 
danışıqlar münaqişə ilə bağlı beynəlxalq hüquqa və insan hüquq
ları sahəsində beynəlxalq qanunlara davamlı şəkildə bilərəkdən 
riayət edilməməsindən irəli gələn digər problemlərə diqqətin 
yetirilməməsi üçün bəhanə kimi istifadə edilməli deyildir.
Cənab sədr,
Azərbaycanın Dağlıq Qarabağ bölgəsində və onun ətrafında 
silahlı münaqişənin tezliklə həll edilməsi bizim üçün başlıca 
vəzifə olaraq qalır. ATƏT-in Minsk qrupunun həmsədr ölkələri 
regiona sülh və sabitliyin gətirilməsində səylərini göstərirlər. 
Münaqişənin həlli erməni hərbi qüvvələrinin işğal edilmiş 
Azərbaycan ərazilərindən müəyyən edilmiş müddət ərzində çı
xarılmasını, bütün kommunikasiyaların bərpasını, bütün qaçqın 
və məcburi köçkünlərin doğma yerlərinə qayıtmasını, beynəlxalq 
təhlükəsizlik zəmanətlərini, o cümlədən sülhməramlı qüvvələri, 
Dağlıq Qarabağın müvəqqəti statusunu nəzərdə tutur. Biz Dağ-
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lıq Qarabağın Azərbaycan Respublikasının tərkibində statu
sunun yekunlaşdırılması üçün xoş məramla danışıqları da
vam etdirməyə hazırıq.
ATƏT-in Minsk qrupunun həmsədrləri tərəfindən 2009- 
cu ilin dekabr ayında Ermənistan ilə Azərbaycana təqdim 
edilmiş mərhələli variant prinsip etibarilə Ermənistan- 
Azərbaycan, Dağlıq Qarabağ münaqişəsinin uzunmüddətli 
həllinə nail olmaqda əsas kimi Azərbaycan tərəfindən qəbul 
edilmişdir. Əfsuslar olsun ki, Ermənistan tərəfi həmsədrlərin 
təklifinə aydın cavabını hələ də uzadır.
Azərbaycan öz suverenliyi və ərazi bütövlüyü baxımından 
həyati əhəmiyyət kəsb edən məsələlər üzrə üzv dövlətlərin 
prinsipial mövqeyini yüksək qiymətləndirir. Biz beynəlxalq 
ictimaiyyətin Azərbaycanın ədalətli mövqeyi ilə davamlı 
şəkildə həmrəy olmasına və mövcud çətinliklərin qərəzsiz, 
açıq və əhatəli şəkildə həllinə yönəlmiş Birləşmiş Millətlər 
Təşkilatı çərçivəsində irəli sürdüyümüz təşəbbüslərə mü
hüm dəstəyə arxalanırıq.
Xanımlar və cənablar!

Həll olunmamış Dağlıq Qarabağ 

münaqişəsinə və işğal edilmiş ərazilərə 

baxmayaraq, Azərbaycan hökuməti 

ölkədə siyasi sabitliyin, demokratik in

kişafın, iqtisadi çiçəklənmə və sosial ri

fahın təmin edilməsinə nail olmuşdur.
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Bu gün, Azərbaycan iqtisadiyyatı dünyada ən sürətlə inkişaf 
edən ölkələrdən biridir. Yalnız son beş il ərzində Azərbaycan 
ümumi daxili məhsulunu təxminən üç dəfə artırmışdır.
Formalaşan Şərq-Qərb və Şimal-Cənub nəqliyyat və ener
ji dəhlizləri boyunca əsas ticarət marşrutlarının kəsişməsində 
yerləşən Azərbaycanın strateji-coğrafi mövqeyi ölkənin ener
ji və infrastruktur qovşağına çevrilməsində mühüm amildir. 
Azərbaycanda təsdiqlənmiş böyük neft və qaz ehtiyatları vardır 
və ölkəmiz yeni yataqların kəşf olunmasında yaxşı perspektivlərə 
malikdir. Azərbaycanda karbohidrogenlərin beynəlxalq bazar
lara daşınması üçün müasir infrastruktur artıq yaradılmışdır. Bu 
infrastrukturdan beynəlxalq enerji təhlükəsizliyini şaxələndirə 
və gücləndirə biləcək neft və təbii qazın ixracı üçün istifadə 
edilir. Bu, qaz təchizatı üçün xüsusi əhəmiyyət kəsb edir. Təbii 
qazın təsdiqlənmiş 2 trilyon kubmetr, potensial qaydada 5 tril
yon kubmetr və hətta ondan da artıq həcmdə ehtiyatlara malik 
olan Azərbaycan dünyada qaz bazarının sabit inkişafının təmin 
edilməsi işinə töhfəsini verməyə hazırdır. Azərbaycanın olduqca 
fəal qaydada qonşuları ilə işlədiyi digər qlobal səviyyədə mü
hüm layihə regional dəmir yolu xəttinin çəkilməsini və inkişafını 
nəzərdə tutur. Bu dəmir yolu xətti Asiya ilə Avropa arasında bü
tün növ malların daşınması üçün böyük imkanlar yaradacaqdır.
Hasilat Sənayesində Şəffaflıq Təşəbbüsünün çox fəal üzvü kimi 
Azərbaycan enerji gəlirlərini açıq və şəffaf şəkildə ölkənin in
kişafı, xüsusən də insan kapitalının formalaşdırılması və yox- 
sulluğun aradan qaldırılması üçün istifadə edir. Beləliklə, biz 
yoxsulluq səviyyəsini 2003-cü ildəki 49 faizdən 2009-cu ildə 11 
faizə qədər azaltmağa nail olduq. Mən qətiyyətlə inanıram ki, 
qarşıdan gələn illərdə Azərbaycan davamlı inkişaf sayəsində bu 
sahədə daha böyük nailyyətlər əldə edəcəkdir.
Cənab sədr,
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Azərbaycan bütün dövrlərdə müxtəlif dinlər, etnik qruplar 
və fəlsəfələr arasında birgə yaşama və dözümlülük məkanı 
olmuşdur.
Sivilizasiyalar İttifaqının Dostlar Qrupunun fəal üzvü kimi 
Azərbaycan dinlərarası və mədəniyyətlərarası dialoqun 
təşviqinə qarşılıqlı hörmət və anlaşma əsasında töhfə verir. 
Azərbaycan bu ilin yazında 32 dövlətin dini rəhbərlərinin 
Ümumdünya Sammitini təşkil etmiş, 2011-ci ilin aprelində 
Mədəniyyətlərarası Dialoq naminə Ümumdünya Forumunu 
keçirmək təşəbbüsü ilə çıxış etmişdir.
Planetin istənilən guşəsinə təsir göstərə biləcək ən ciddi 
və uzunmüddətli çətinliklərdən biri iqlim dəyişikliyidir. Biz 
Azərbaycanda 2010-cu ili "Ekologiya ili" elan etmişik və ətraf 
mühitin qorunması sahəsində müxtəlif xüsusi proqramlar 
qəbul etmişik.
Azərbaycan inkişaf edən və ən az inkişaf etmiş dövlətlərin, 
eləcə də təbii fəlakətlərdən əziyyət çəkən ölkələrin üzləşdiyi 
çətinliklərin aradan qaldırılması və zəruri ehtiyacların təmin 
edilməsinə xüsusi diqqət yetirərək, hamı üçün davamlı in
kişaf və qlobal çiçəklənmənin təşviqinə tam dəstəyini nü
mayiş etdirir, dayanmadan səylər göstərir. Azərbaycan 
Birləşmiş Millətlər Təşkilatı çərçivəsində razılaşdırılmış in
kişaf məqsədlərinin yerinə yetirilməsinə töhfəsini davam 
etdirəcəkdir.
Sağ olun.
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